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Wiadomości z kraju

267-971-5807267-971-5807

NAPRAWA KOMPUTEROW:NAPRAWA KOMPUTEROW:
Desktop, Laptop and SerwerDesktop, Laptop and Serwer

Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja 
Office and home networkOffice and home network

 Bezplatna diagnostyka Bezplatna diagnostyka
 Parental control service Parental control service
  Wykonywanie  komputera na zamowienieWykonywanie  komputera na zamowienie
 Usuwanie wirusow Usuwanie wirusow
 Odtworzanie   informacji Odtworzanie   informacji

Residential  Residential  
& Commercial& Commercial

Ремонт і установка
 Водонагрівачів
 Кондиціонерів
 Опалювальних 

систем

•• Сантехніка
•• Обслуговування систем водопроводу
•• Очищення каналізації

267-265-3435
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OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

ZAKLAD SAMOCHODOWY 
ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA ZNAJOMOSCIA ZAWODU.

ZAPEWNIA NARZEDZIA I WYSOKIE ZAROBKI.
BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD KWALIFIKACJI
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 
Spożywcza z siedziba w Bensalem  
PILNIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 

do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.
Elastyczne godziny pracy. Wymagana minimalna znajomość jezyka 

angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM 
Wypełnij kupon i wyślij na nasz adres:  
PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 
Opublikuj ogłoszenie w sekcji "Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 

Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  

i przesłać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


FIRMA TRANSPORTOWA POSZUKUJE 

KIEROWCOW Z CDL KLASA A.
Praca na StepDeck i Flatbed

Zarobki przewyzszaja srednie place
Regionalne i dalekie trasy.

Wymagany minimum 2 letni staz pracy.
Telefony kontaktowe:

(516) 410-7261, (609) 892-5004


POSZUKUJEMY PRACOWNIKA  
NA STANOWISKO: 

HVAC Refrigeration Technician oraz 
Pomocnika

Dobre warunki pracy i placy.
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

215-535-8100


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


LET'S MOVE
PRZEPROWADZKI:  

DOMU, APPARTMENTU ALBO BIURA
DOWOLNE MIEJSCE W STANACH ZJEDNO-

CZONYCH AMERYKI.
POSIADAMY LICENCJE I UBEZPIECZENIE.

USUWAMY DOWOLNY GRUZ.
Edik:   215-824-7197       
           267-991-0244       
           267-836-2445


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


TRAILER DRY VAN 

zatrudni kierowcow z CDL Class A
Praca na wschodnim wybrzezu , 4-5 dni w tygodniu
Doswiadczenie w zawodzie nie mniejsze niz 1 rok

Wynagrodzenie $1 za mile lub 30% Gross
Elastyczny wymiar czasu pracy

TELEFON: 267-297-9137


ZAKLAD FRYZJERSKI  
W HAVERTON PA  

natychmiast zatrudni fryzjera
na caly etat lub pol etatu

Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  
Poszukuje pracowników przy produkcji  

i pakowaniu towarów.
Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 

jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL 
(KOMERCYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.

PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 100% 
miejsca PRACY CDL.  

Tel: 267-323-9437, 203-570-4915, 
347-224-3893

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6


ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie  
   medyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570







NIKSEN - 
TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 

pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 
PRACOWNIKOW 

OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  
DOSWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE

BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  
WYGODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  

DO PRZEWOZU PRODUKTOW 
NAFTOWYCH

Bonus na start $5,000
Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu

Srednie wynagrodzenie $450 na dzien
Wymagane posiadanie CDL,  

2-letnie doswiadczenie
HAZMAT konieczny

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  

ALUMINIOWE OKNA  
I SYSTEMY FASADOWE  

Poszukuje pracowników do montażu okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek 

i kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  

poszukuje pracowników na stanowisko: 
kucharza, kelnera i osoby do sprzątania.

Telefon: 215-942-4646

WYKONUJEMY WEWNETRZNE I 
ZEWNETRZNE PRACE BUDOWNICZO 

REMONTOWE W ROZNEJ SKALI 
ZLOZONOSCI.
✦ Prace hydrauliczne
    i elektryczne.
✦ Przebudowujemy kuchnie, 

lazienki i piwnice.
Uslugi wysokiej jakosci wykonane w ustalonym terminie

Posiadamy licencje i ubezpieczenie.

Telefon: 215-300-9356

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu 
Telefon: (215) 669-1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.

DOWOLNY ROZKLAD  
GODZIN PRACY

WYMAGANA PODSTAWOWA 
ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011
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PIS UDERZA W RZĄD. POSZŁO 
O POMOC DLA POWODZIAN

Politycy Prawa i Sprawiedliwości apelują do rządu o 
natychmiastową pomoc dla rolników dotkniętych powodzią. 
Były minister rolnictwa Robert Telus zwrócił uwagę, że 
w projekcie nowelizacji specustawy niewiele mówi się 
o wsparciu rolników, których gospodarstwa ucierpiały w 
trakcie powodzi. - Tam jest naprawdę tragedia. Rolnicy 
domagają się skutecznych i szybkich działań - podkreślił.

Sejm zajmuje się we wtorek rządowym projektem 
nowelizacji ustawy o szczególnych rozwiązaniach 
związanych z usuwaniem skutków powodzi.

Projekt nowelizacji specustawy skrytykowali politycy PiS. 
Ich zdaniem za mało mówi się w niej o wsparciu rolników, 
których gospodarstwa ucierpiały w trakcie powodzi.

PiS krytykuje rząd. "Rolnicy zostali z problemami sami"
- W tej ustawie (...) nie ma nic przygotowanego dla 

polskiego rolnika. Wiele jest różnych zapowiedzi, które 
są gdzieś tam w mediach mówione ustami ministrów, ale 
tak naprawdę rolnicy domagają się skutecznych i szybkich 
działań, bo to są bardzo ważne rzeczy - powiedział były 
minister rolnictwa, a obecnie poseł PiS Robert Telus.

Według niego, "w wielu miejscach rolnicy już nie mają 
co dać swoim zwierzętom do jedzenia, nie mają paszy, 
bo ta popłynęła z wodą". 

- Byłem na tych terenach i widziałem baloty kiszonek, 
które płynęły kilkadziesiąt kilometrów od gospodarstwa. 
Rolnicy nie mają też gdzie zgonić tych zwierząt na zimę, 
bo budynki są w wielu miejscach pozalewane. Jeżeli 
chodzi o pola, do dziś jeszcze na polach stoi woda. Rolnicy 
nie wiedzą, czy to będzie posprzątane przez służby, czy 
będą musieli to robić sami. Na pewno na tych polach 
zalewowych nie będzie można zebrać plonów, które 
nie zostały jeszcze zebrane, ale również w tym roku nie 
będzie można nic posiać. To pokazuje, że to jest tragiczna 
sytuacja - powiedział.

Telus stwierdził, że "rolnicy zostali z problemami sami, 
bez pomocy ze strony ministerstwa oraz polskiego rządu". 

- Pomimo upływu czasu, licznych deklaracji, wciąż nie 
ma konkretów. Nie ma tak naprawdę pomocy państwa 
w zakresie zabezpieczenia rolników w pasze, środki 
do produkcji, utylizacji płodów rolnych, odtwarzania 
zalanych bądź całkowicie zniszczonych budynków oraz 
pól uprawnych niezbędnych do prowadzenia produkcji 
rolniczej - podkreślił.

- Tam jest naprawdę tragedia i domagamy się od 
polskiego rządu, aby pomógł polskim rolnikom. To jest 
naprawdę zadbanie o bezpieczeństwo żywnościowe, 
to jest zadbanie o tych rolników, którzy często stracili 
wszystko. Potrzebna jest konkretna pomoc, a nie 
koordynowanie - zaapelował.

Powódź 2024. "Zapowiadali wiele, ale żadne nie zostało 
wdrożone"

Z kolei posłanka PiS Anna Gembicka przypomniała, że 
w projektowanej noweli specustawy dotyczącej usuwania 
skutków powodzi znalazły się zaledwie dwie propozycje 
wsparcia rolników. 

- Jedna dotyczy zwolnienia z opłat za badania gleby, 
druga odstąpienia od opłat dotyczących kwestii nawozów. 
To jest bardzo niewiele - stwierdziła.

Posłanka stwierdziła, że wiceminister rolnictwa Michał 
Kołodziejczak zapewniał, że złoży poprawki dotyczące 
umorzenia składek KRUS bez przepadku lat składkowych. 
- Zapowiadali wiele rozwiązań, ale żadne nie zostało 
wdrożone - podkreśliła. 

Gembicka przypomniała o pakiecie pomocowym 
przygotowanym przez PiS, który zawiera umorzenie składek 
KRUS z zaliczeniem tego okresu do lat składkowych, 
umorzenie podatku rolnego i czynszu dzierżawnego, a 
także program odbudowy gospodarstw zniszczonych 
podczas powodzi. Poprawki zaproponowane przez PiS 
zostały jednak odrzucone.

Projekt nowelizacji specustawy. Jaka pomoc dla 
powodzian?

Projekt nowelizacji specustawy zakłada m.in. 
że poszkodowani w powodzi, którzy mają kredyt 
mieszkaniowy i utracili - choćby czasowo - możliwość 
korzystania z domu lub mieszkania, będą mogli 

skorzystać z bezzwrotnego wsparcia z Funduszu 
Wsparcia Kredytobiorców. Poprzez fundusz państwo 
spłaci raty kredytu za 12 miesięcy. Z Funduszu Dopłat 
zostanie udzielone bezzwrotne finansowe wsparcie 
dla osób, które ucierpiały na skutek powodzi. Projekt 
przewiduje też zasiłek losowy (1000 zł), który będzie 
przeznaczony na zaspokojenie potrzeb edukacyjnych 
dzieci z terenów dotkniętych powodzią.

W sobotę sejmowa komisja nadzwyczajna wprowadziła 
poprawki, z których jedna zakłada jednorazowy dodatek 
2 tys. zł dla pracowników socjalnych pracujących z 
poszkodowanymi - na ten cel z budżetu państwa ma 
być przeznaczonych około 7 mln zł. Poparte zostały też 
poprawki, które upraszczają procedury i mają przyspieszyć 
odbudowę dróg, linii kolejowych, dworców i budowli 
przeciwpowodziowych.

Wiceminister spraw wewnętrznych Czesław Mroczek 
odpowiadając na sobotnim posiedzeniu komisji 
nadzwyczajnej na pytania posłów poinformował, że rząd 
pracuje nad osobnymi przepisami dotyczącymi kwestii 
rolniczych związanych z powodzią.

Powódź dotknęła 120 tys. ha działek rolnych, na 27 
tys. ha nie zebrano tegorocznych plonów. Ponad 4,3 tys. 
rolników zostało poszkodowanych przez powódź. Wodą 
zostało zalanych ok. 80 tys. ha. 

Według ARiMR 4318 rolników jest poszkodowanych 
przez powódź, a 3360 producentów rolnych odnotowało 
na co najmniej jednej działce straty powyżej 30 proc. W 
ubiegłym tygodniu poinformowano, że pomoc dla rolników 
planowana przez resort rolnictwa obejmuje: rekompensatę 
za niezebrane plony, pomoc w spłacie składek do KRUS, 
KOWR, ulgę w podatku rolnym, szybką wypłata zaliczek 
na poczet dopłat bezpośrednich.

KONGRES PIS I WIELKIE POŁĄCZENIE. 
DO GRY WCHODZI NOWY GRACZ

Michał Woś, a nie jak wcześniej planowano - Beata 
Kempa - ma być jednym z członków kierownictwa PiS, jeśli 
dojdzie do oficjalnego połączenia tej partii z Suwerenną 
Polską. Woś będzie zastępował Zbigniewa Ziobrę do 
czasu jego powrotu do zdrowia. Kempa wypadła z tej 
układanki wskutek przyjęcia funkcji doradcy prezydenta 
Andrzeja Dudy.

Wielkimi krokami zbliża się połączenie PiS z Suwerenną 
Polską. Wszystko wskazuje na to, że dojdzie do niego 
12 października podczas przełożonego kongresu PiS w 
Przysusze.

Na kongresie ma także dojść do zmian w strukturze 
partyjnej. Jak już pisaliśmy, powstanie komitet wykonawczy, 
w skład którego wejdzie około 20 najbardziej aktywnych 
posłów. Na czele komitetu stanie Mariusz Błaszczak, który 
będąc jednocześnie szefem klubu PiS, ma koordynować 
prace tego nowego organu. W ramach komitetu będą 
działały różne podzespoły, zajmujące się konkretnymi 
tematami np. gospodarką czy sprawami prawnymi.

PiS a Suwerenna Polska. Michał Woś zastąpi Zbigniewa 
Ziobrę

Oprócz komitetu wykonawczego nadal funkcjonować 
będzie komitet polityczny w obecnej formule. Ma przyjąć 
formę swoistej rady nadzorczej, która będzie odpowiadała 
za prace strategiczne wewnątrz partii. Komitet polityczny 
nie odgrywa jednak w PiS kluczowej roli, zbiera się rzadko 
i nie on podejmuje najważniejsze decyzje. Te zapadają na 
tzw. PKP, czyli prezydium komitetu politycznego. 

To ciało, jeśli dojdzie do połączenia z Suwerenną 
Polską, ma zostać uzupełnione o dwójkę polityków 
Suwerennej Polski. Mają to być Zbigniew Ziobro oraz 
Patryk Jaki. Kolejne dwie osoby wejdą także do komitetu 
politycznego. O rozmowach i kuszeniu Patryka Jakiego 
przez PiS pisał Jakub Szczepański tutaj. 

Z wiadomych względów zdrowotnych Ziobro nie będzie 
mógł uczestniczyć w posiedzeniach prezydium, więc 
będzie go zastępował inny polityk. Pierwotnie miała 
to być była europosłanka Beata Kempa, o czym także 
informowaliśmy w Interii.

Teraz, jak wynika z naszych informacji, to się zmieniło. 
Dlaczego? Niedawno, 18 września, Kancelaria Prezydenta 
poinformowała, że Kempa została doradcą prezydenta 

Andrzeja Dudy. Dla Nowogrodzkiej i prezesa PiS to 
wyklucza jakąkolwiek współpracę z nią. 

- Raz, że nie będzie miała czasu ani możliwości, by 
jednocześnie pracować dla prezydenta i pełnić funkcję 
partyjną. A dwa, ze relacje prezesa i partii z prezydentem 
są, jakie są. Nikogo więc nie zaskoczyła ta zmiana - 
mówi nasze źródło z Nowogrodzkiej. Zamiast Kempy w 
prezydium komitetu politycznego Ziobrę zastąpiłby więc 
poseł Michał Woś, wiceprezes Suwerennej Polski, były 
wiceminister sprawiedliwości. 

PiS a Suwerenna Polska. Partie połączą się w 
Przysusze?

Takie są plany i decyzje kierownictwa PiS. Politycy 
Suwerennej Polski przyznają, że oferta PiS leży na stole, 
ale jak mówią, ostatecznej decyzji nie podjęli i jeszcze nie 
przekazali, choć najbardziej na dziś realny scenariusz jest 
taki, że do połączenia dojdzie. 

Z kolei najważniejsi politycy PiS, z którymi rozmawiamy, 
przekonują, że "temat jest domknięty", a gdyby kongres 
w Przysusze odbył się wedle pierwotnych planów 28 
września, to "byłoby już po wszystkim". - A tak będą dwa 
tygodnie medialnych spekulacji, czy się połączymy czy 
nie - narzeka jeden z naszych rozmówców z PiS. 

To pokazuje, że między obiema formacjami jest spora 
doza nieufności i nie wszyscy są entuzjastami szybkiego 
połączenia. Zarówno po stronie PiS, jak i Suwerennej 
Polski.

Ziobrystów niepokoi fakt, że PiS bardzo prze do 
połączenia właśnie teraz, jeszcze przed ogłoszeniem 
kandydata na prezydenta. - Obawiają się, że kupią kota 
w worku - mówił nam jakiś czas temu jeden z polityków 
PiS, relacjonując rozmowy i wyjaśniając, że chodzi o 
wybory prezydenckie i to, kto zostanie kandydatem PiS. 

- Jeśli będzie to ktoś, kto jest nie na rękę ich środowisku, 
to będą mieli zgryz, jak do tego podejść - uważa nasz 
rozmówca. A już całkiem czarnym snem ziobrystów 
jest scenariusz, w którym kandydatem na prezydenta 
w wyniku nieoczekiwanego zwrotu akcji zostałby np. 
Mateusz Morawiecki.

Dzisiaj nic na to nie wskazuje, ale nikt z PiS ani z 
Suwerennej Polski nie jest w stanie całkowicie wykluczyć 
takiego scenariusza. Pytanie, co jak wtedy zachowają 
się ziobryści? Dlatego z tego środowiska płyną głosy, 
że decyzję o ewentualnym połączeniu lepiej byłoby 
podjąć później, już znając kandydata PiS w wyborach 
prezydenckich. Sęk w tym, że oferta prezesa PiS może 
być już wtedy nieaktualna. 

PiS. Jarosław Kaczyński chce porządków w partii
Jarosławowi Kaczyńskiemu bardzo zależy na tym, by do 

połączenia doszło na najbliższym kongresie w Przysusze.
- Prezes chce jak najszybciej poukładać wewnętrzne 

sprawy, by móc zająć się kampanią. Dlatego nie chce 
już tego odwlekać w czasie - uważa jeden z naszych 
rozmówców.

Sytuacji nie poprawiają jednak publiczne wypowiedzi, 
takie jak choćby ta europosła, byłego ministra w KPRM 
Michała Dworczyka, bliskiego współpracownika Mateusza 
Morawieckiego, który w poniedziałek w TVN24 powiedział, 
że jest przeciwnikiem połączenia. 

- Taka decyzja jeszcze chyba nie zapadła. Ja uważam, 
że dotychczasowa formuła współpracy, czyli rodzaj koalicji 
pomiędzy Prawem i Sprawiedliwością a Suwerenną 
Polską, była absolutnie dobra, sprawdziła się i dlatego 
jestem przeciwnikiem połączenia Prawa i Sprawiedliwości 
z Suwerenną Polską - powiedział Dworczyk. Dodał, że 
taka decyzja oddali PiS od zwycięstwa w wyborach 
i "odzyskania możliwości koalicyjnych". - W moim 
przekonaniu to środowisko w dużej mierze jest winne 
przegranych wyborów w 2023 roku - stwierdził.

Na jego słowa zareagował były wicepremier i szef 
resortu aktywów państwowych Jacek Sasin z PiS, który 
w rozmowie z Wirtualną Polską powiedział, że połączenie 
jest przesądzone, a "wypowiedź wypowiedź ministra 
Dworczyka trochę niepotrzebnie pada publicznie, bo 
tego typu dyskusje trzeba toczyć wewnątrz partii". -  
Wychodzenie z takimi komunikatami na zewnątrz nie ma 
większego sensu, a być może nawet szkodzi - stwierdził 
Jacek Sasin.
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MUSIAŁ "CZOŁGAĆ" SIĘ DO TOALETY. 
SKANDAL NA POKŁADZIE POLSKIEGO 

SAMOLOTU

Brytyjski dziennikarz BBC z niepełnosprawnością, chcąc 
skorzystać z toalety, musiał "czołgać się po pokładzie" 
samolotu polskich linii lotniczych. Powodem takiej 
sytuacji był brak wózka inwalidzkiego. Frank Gardner 
nie szczędził gorzkich słów pod adresem spółki. Całą 
sprawę skomentował LOT. Linie lotnicze LOT.

Jest rok 2024, a ja właśnie musiałem czołgać się po 
podłodze samolotu polskiej linii lotniczej LOT, żeby dostać 
się do toalety podczas lotu powrotnego z Warszawy, 
ponieważ "nie mamy wózków inwalidzkich na pokładzie" 
- taki wpis na platformie X zamieścił poruszający się na 
wózku inwalidzkim dziennikarz BBC Frank Gardner.

Do wpisu dołączył zdjęcie, na którym widać, jak czołga 
się po podłodze, by dotrzeć do toalety. Taką sytuacje 
określił jako "dyskryminację" osób zmagających się z 
niepełnosprawnością. Brytyjski korespondent BBC 
specjalizujący się w temacie wojny z terroryzmem wracał 
w poniedziałek z Warszawy do Wielkiej Brytanii. 

Skandal na pokładzie polskiego samolotu. Brytyjski 
dziennikarz oburzony

Frank Gardner porusza się na wózku inwalidzkim 
od 2004 roku, kiedy to jako korespondent wojenny, 
przebywający wówczas w Arabii Saudyjskiej, został 
kilkukrotnie postrzelony w jednym z ataków.  

Dziennikarz nie szczędził gorzkich słów także w 
komentarzach pod zamieszczonym przez siebie postem. 
Napisał między innymi, że "nie będzie latać LOT-em, 
dopóki nie będą w XXI wieku". 

W odpowiedzi na jeden z komentarzy pod postem 
napisał, że w większość linii lotniczych wózki inwalidzie 
oferowane są jako standard. "Mogą nawet zmieścić się w 
schowku nad głową. Ale to ewidentnie za dużo zachodu 
dla LOT-u!" - opisywał Gardner.

Dodał jednak, że w zaistniałej sytuacji wsparła go załoga 
samolotu, która "była bardzo pomocna". 

Nie było wózka na pokładzie. LOT komentuje
Interia poprosił o komentarz biuro prasowe LOT-u. 

W odpowiedzi otrzymaliśmy informację, że obecnie 
wózki inwalidzkie dostępne są na pokładach samolotów 
dalekodystansowych typu Boeing 787 Dreamliner.

"Rozumiemy, jak ważna jest dostępność i w chwili 
obecnej aktywnie testujemy rozwiązania, aby wkrótce 
wyposażyć również samoloty krótkodystansowe w wózki 
inwalidzkie służące do przemieszczania się po pokładzie" 
- czytamy.

Spółka wyraziła również skruchę dotyczącą całej sytuacji 
i przeprosiła dziennikarza BBC za nieprzyjemności jakie 
napotkał podczas podróży.

"Głęboko żałujemy niedogodności, jakich doświadczył 
pan Gardner, i szczerze przepraszamy za spowodowany 
stres. Dokładamy wszelkich starań, aby zapewnić 
wszystkim pasażerom komfortową i godną podróż"  - 
podaje przewoźnik.

LOT przekazał również, iż "personel naziemny zawsze 
jest gotowy do pomocy pasażerom od odprawy do 
wejścia na pokład oraz od samolotu do strefy odbioru 
bagażu". Jednak każdy pasażer z niepełnosprawnością 
powinien wcześniej zgłosić, że wymaga pomocy ze strony 
pracowników w postaci asysty. 

Należy to zrobić w trakcie procesu rezerwacji i zakupu 
biletu lub w dowolnym momencie po dokonaniu zamówienia 
w zakładce ''Zarządzaj rezerwacją''. Potrzebę trzeba 
zgłosić najpóźniej 48 godzin przed wylotem.

POLAK PRZEJMUJE DOWODZENIE. 
ZASTĄPI NIEMIECKIEGO GENERAŁA

Generał dywizji Bogdan Rycerski nowym dowódcą 
Centrum Szkolenia Sił Połączonych NATO (JFTC) w 
Bydgoszczy. Gen. Rycerski przejął dowodzenie w 
poniedziałek, zastępując na stanowisku gen. dywizji z 
Niemiec - Norberta Wagnera.

"Trzy lata dowodzenia Centrum Szkolenia Sił Połączonych 
NATO (JFTC) przez generała Norberta Wagnera przypadły 
na bardzo wymagający czas, naznaczony dynamicznymi 
zmianami sytuacji geopolitycznej. Był to także czas, 
kiedy JFTC skupiło się przede wszystkim na szkoleniach 
wspierających Strukturę Sił NATO (NATO Force Structure). 
Tematy takie jak operacje wielodomenowe, transformacja 
cyfrowa czy możliwości w zakresie gier wojennych stały się 
ważnymi obszarami rozwoju także w kontekście szkoleń 
i ćwiczeń NATO" - poinformowano w komunikacie JFTC 
w Bydgoszczy.

Wśród realizowanych w ostatnich latach zadań 
wymieniono także intensyfikowanie swojej roli we 
wspieraniu rozwoju zdolności bojowych NATO czy 
szkolenia dla przyszłych uczestników misji NATO w Iraku.

NATO. Generał Bogdan Rycerski z nową funkcją
- Jestem pod wielkim wrażeniem naszego personelu. 

Wszyscy wykazywali ogromne zaangażowanie 
i poświęcenie we wspieraniu naszych głównych odbiorców 
- Struktury Sił NATO - w przygotowaniu do odstraszania i 
obrony oraz w umacnianiu gotowości Sojuszu - powiedział 
Wagner w dniu przekazywania władzy w centrum.

Szef sztabu Naczelnego Sojuszniczego Dowództwa ds. 
Transformacji admirał Simon Asquith powiedział, że nie ma 
wątpliwości odnośnie podołania zadaniom operacyjnym, 
dowódczym i sztabowym przez tak doświadczonego 
wojskowego jak gen. Rycerski.

Bogdan Rycerski o "kluczowym" czynniku
- Pierwszą rzeczą, na którą chciałbym zwrócić uwagę, 

jest kontynuacja misji i projektów rozpoczętych przez 
mojego poprzednika, generała dywizji Norberta Wagnera. 
Zachowanie ciągłości misji jest kluczowe dla rozwoju 
każdego dowództwa - podkreślił gen. Bogdan Rycerski.

Nowy dowódca JFTC wcześniej był szefem sztabu 
Wielonarodowego Korpusu Północ-Wschód. Jego 
doświadczenie wojskowe obejmuje także misje 
międzynarodowe.

OŚMIOLATKA PRZYMUSOWO 
ODEBRANA RODZINIE ZASTĘPCZEJ.  

MA TRAFIĆ DO BELGII
W poniedziałek doszło do przymusowego odebrania 

ośmioletniej Ines rodzinie zastępczej, która opiekuje się nią 
po śmierci mamy. Jak potwierdziła Interia u pełnomocnik 
rodziny, czynności przebiegły w bardzo nerwowej 
atmosferze - dziewczynka nie chciała dołączyć do swojego 
biologicznego ojca, obywatela Belgii, którego praktycznie 
nie zna. Batalia o prawa do opieki nad Ines trwa od 2017 
roku. W czasie tym zapadały wyroki belgijskich i polskich 
sądów. Sprawa trafiła także do TK czy SN.

O odebraniu dziewczynki rodzinie zastępczej 
poinformowała w sieci posłanka Karina Bosak, która była 
świadkiem całego zdarzenia. Z wpisu, który zamieściła 
polityk, wynika, że cała sytuacja przebiegła bardzo 
nerwowo. Małoletnia nie chciała opuszczać rodziny 
zastępczej, a wszystko miało dziać się wbrew jej woli. W 
poście przeczytać możemy o wyrywaniu dziewczynki z 
rąk rodziców zastępczych czy krzykach dziecka. 

Ostatecznie w asyście policji, ośmiolatkę rodzinie 
odebrano. "Gdzie jest dobro dziecka?  W tej sprawie 

nikt nie chciał słuchać jej głosu, a cała sytuacja może 
straumatyzować ją na resztę życia!" - napisała Bosak w 
serwisie X. 

Wspomniana dziewczynka to urodzona w Polsce - 
obecnie ośmioletnia - Ines, której sprawa znana jest 
mediom od lat. Wszystko zaczęło się w 2017 roku, gdy 
matka dziewczynki postanowiła zakończyć związek z 
ojcem dziewczynki - obywatelem Belgii, z którym mieszkała 
w tym kraju. Para rozstała się, gdy Ines miała rok. Matka 
zabrała córkę i wróciła z nią do Polski. Ruszyła sądowa 
batalia o prawa do opieki.

Sprawa ośmioletniej Ines. Długa batalia o prawa do 
opieki

Kluczowe w sprawie są postanowienia belgijskiego 
sądu, który wydał nakaz niezwłocznego powrotu dziecka 
do Belgii. W 2018 roku katowicki sąd nakazał matce 
wydanie córki. Apelację matki i prokuratora oddalił Sąd 
Okręgowy w Katowicach.

W 2019 roku sąd w Belgii przyznał wyłączną opiekę 
ojcu. Dzień po wyroku matka dziewczynki zmarła, a Ines 
zaczęła opiekować się jej babcia - za kobietą wydano 
Europejski Nakaz Aresztowania, stwierdzając, że ta ukrywa 
małoletnią, jednak polski sąd nakaz oddalił. W kolejnych 
latach sprawa trafiła do kolejnych sądów, Trybunału 
Konstytucyjnego, a także Sądu Najwyższego, gdzie w 2021 
roku uwzględniono skargę nadzwyczajną ówczesnego 
prokuratora generalnego Zbigniewa Ziobry i uchylono 
decyzję o wydaniu Ines.

W Belgii organy wciąż uważają, że Ines powinna wrócić 
pod opiekę ojca. Jak na początku września informowała 
PAP, Sąd Rejonowy w Piasecznie wydał postanowienie 
o przymusowym odebraniu dziecka i przekazaniu go ojcu 
celem "powrotu do Belgii". 

Pełnomocniczka rodziny zastępczej adwokat Marta 
Trzęsimiech-Kocur 6 września złożyła wniosek o 
wstrzymanie wykonania belgijskiego wyroku. Mimo 
to doszło do skutecznej próby odebrania dziecka, 
co Trzęsimiech-Kocur potwierdziła Interii.

Ośmiolatka przymusowo odebrana rodzinie zastępczej. 
Pełnomocnik o szczegółach

- Doszło do skutecznej próby odebrania dziecka. W 
czynnościach uczestniczyło dwóch kuratorów, dziesięciu, 
może kilkunastu policjantów - przekazała adwokat, 
podkreślając, że cała sprawa jest "bardzo skomplikowana".

- Pewne procedury trwały, natomiast sąd w Piasecznie 
podjął decyzję, by dziecko przymusowo odebrać rodzinie 
zastępczej, z którą od trzech lat dziewczynka mieszkała, była 
związana emocjonalnie (opiekują się nią ciocia i wujek - red.). 
Tu chodziła do szkoły, tu miała koleżanki, tu miała swoje 
życie - wylicza w rozmowie z Interią pełnomocnik rodziny.

- Składaliśmy nawet wnioski, by dać dziecku czas, 
by to odebranie nie było czymś nagłym, by był czas na 
przygotowanie jej, a także inne wnioski, ale sędzia jest 
na urlopie, jutro (1 października - red.) wraca, niektóre nie 
zostały dotąd rozpatrzone - opisuje Marta Trzęsimiech-
Kocur i potwierdza, że przekazanie dziecka przebiegło 
w bardzo nerwowej atmosferze: - Krzyki dziecka, które 
nie chciało opuścić swojej mamy zastępczej, wszyscy 
słyszeliśmy to rozpaczliwe wołanie o pomoc - kończy.

W mediach post w sprawie zamieścił także poseł Michał 
Wójcik, wiceminister sprawiedliwości w czasie (2020 rok), 
gdy TK wstrzymał nakaz wydania Ines ojcu.

"Policja w kominiarkach, obstawiona ulica, krzyki, 
rozpacz, wyrywane dziecko. Gdzie takie obrazki? W 
Piasecznie, w czasie przymusowego odbioru 8-letniego 
dziecka i wywożeniu do Belgii. Haniebne" - napisał.

Posłanka Karina Bosak przekazała w swoim wpisie 
ponadto, że próbowała interweniować w sprawie w 
wydziale rodzinnym, a także u prezesa Sądu Rejonowego 
w Piasecznie, ale bezskutecznie. "Uniemożliwiono 
przeprowadzenie interwencji poselskiej w celu 
skontrolowania prawidłowości procedur" - dodała.
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REKORDOWE ZBIORY ZASZKODZĄ 
CENOM W SKLEPACH? CUKIER W POLSCE 

I NA ŚWIECIE PRZED KRACHEM
Cukier w sklepach obecnie jest tani, nie brakuje pro-

mocji, a nawet średnie ceny nie przerażają. To jednak 
niedługo może się zmienić. Wpływ na podwyżki cen będzie 
miała sytuacja na rynkach światowych, a bogactwo uro-
dzaju w Polsce także może wkrótce stać się problemem. 
Chodzi o produkcję buraka cukrowego, która w tym roku 
jest rekordowa, co obniża ceny oferowane plantatorów. 
Część może wkrótce zrezygnować z produkcji, uznając 
ją za nieopłacalną.

Ceny cukru są stabilne, w Polsce surowca nie brakuje, 
ale susze i pożary na świecie, które niszczyły uprawy, 
oraz prognozy cen w naszym kraju mogą spowodować 
podwyżki cen cukru już w pierwszym kwartale 2025 roku. 

Ile kosztuje kilogram cukru?
Najnowszy koszyk zakupowy portalu dlahandlu.pl wska-

zuje, że kilogram cukru kosztuje obecnie średnio 4,86 zł i, 
choć maksymalna cena zbliża się już do 8 zł za kilogram, 
to w sieciach handlowych co kilka dni czytamy o promo-
cjach na cukier. Wówczas kilogram tradycyjnego białego 
cukru można kupić w cenie nawet 2,99 zł.

Poniedziałek w większości sieci sklepów przyniesie 
nowe gazetki promocyjne. W Lidlu 30 września cukier bę-
dzie dostępny w promocji 5+5 gratis. Cena poza promocją 
wynosi 3,49 zł/kg. Promocja na cukier czekać będzie także 
w Carrefourze, gdzie po obniżce cena cukru wyniesie od 
2,69 zł za kilogram.

Podwyżki cen po suszach w Brazylii
Wkrótce należy jednak spodziewać się podwyżek 

cen cukru, a co za tym idzie, także wielu innych pro-
duktów spożywczych. Po części wynika to z sytuacji 
w Brazylii, gdzie w sierpniu br. doszło do pożarów, 
które zniszczyły uprawy trzciny cukrowej, a plony 
obniża także susza. O "nietypowych i uporczywych 
zjawiskach pogodowych" pisze Wirtualna Polska, 
cytując potentata cukrowego z Brazylii. Firma Wilmar 
International prognozuje drastyczny spadek produkcji 
po tym, jak pożary strawiły 450 tys. hektarów upraw 
trzciny cukrowej.

W Środkowo-Południowej Brazylii plony trzciny mają być 
w tym roku o 2-4 mln ton niższe niż pierwotnie zakładano. 
Cukier będzie zatem droższy, a jego jakość będzie gorsza, 
co także spowoduje podwyżki cen. W Europie odczujemy 
je już w pierwszym kwartale 2025 roku.

Za dużo taniego surowca
W Polsce wydaje się, że problem mamy wręcz odwrotny. 

W tym roku ceny hurtowe buraka cukrowego są stabilne i 
relatywnie dobre, jednak już w przyszłym roku ceny ofe-
rowane rolnikom mogą spaść o nawet 30 proc.

"Miejmy nadzieję, że nastąpi odbicie na rynku cukru, 
bo oczywiście ta cena za buraki jest konsekwencją niskiej 
ceny za cukier", mówi Krzysztof Nykiel, prezes Krajowego 
Związku Plantatorów Buraka Cukrowego (KZPBC) cyto-
wany przez portal farmer.pl.

Burak cukrowy może zatem stać się towarem nieopła-
calnym dla plantatorów. KZPBC szacuje, że w Polsce 
wyprodukujemy w tym roku już blisko 3 mln ton cukru. 
Będzie to zatem rekordowy rok, bo, jak przyznaje Nykiel 
"nigdy wcześniej w Polsce tyle cukru nie wyprodukowano". 
Surowca będzie zatem dużo, co obniży ceny oferowane 
plantatorów. Część z nich ograniczy lub zrezygnuje z 
produkcji, a jeśli w przyszłości zdarzy się sezon niższych 
zbiorów, przeciętny konsument odczuje to w cenach w 
sklepie.

Także Józef Pawela, prezes Okręgowego Związku 
Buraka Cukrowego z Bydgoszczy, uważa, że 2024 rok 
będzie jeszcze bardzo dobry dla plantatorów.

"Z niepokojem patrzymy jednak w przyszłość z uwagi 
na to, że wstępne ustalenia ceny na rok następny już nie 
są takie optymistyczne, wiadomo, że ceny się kształtują 

od 30 do 33,5 euro w przyszłym roku" - mówi w rozmowie 
z farmer.pl. 

CHCĄ PILNEGO SPOTKANIA Z TUSKIEM. 
NAUCZYCIELE MAJĄ DOŚĆ

Nauczycielska Solidarność i "Forum-Oświata" wystąpili 
o pilne spotkanie z premierem Donaldem Tuskiem. Chodzi 
o kwestię wynagrodzeń pedagogów i realną ścieżkę ich 
wprowadzania zmian. MEN, zdaniem związkowców, nie 
ma kompetencji, aby wyrazić wolę polityczną.

Związki zawodowe nauczycieli nie chcą już rozmawiać o 
swoich postulatach z MEN. To od premiera chcą usłyszeć 
zapewnienie, że rząd myśli o ich potrzebach. Chcą zapytać 
o plan na dalsze podwyżki płac nauczycieli.

Realne wskaźniki, nie decyzja polityczna
Krajowa Sekcja Oświaty i Wychowania NSZZ "So-

lidarność" i "Forum - Oświata" wystosowały pismo do 
premiera, w którym domagają się pilnego spotkania w 
dwóch sprawach, informuje portalsamorzaodwy.pl. Chcą 
poznać plan realnego wzrostu wynagrodzeń nauczycieli w 
latach 2025/2026 oraz poznać stanowisko Prezesa Rady 
Ministrów w sprawie systemowych rozwiązań w zakresie 
wynagrodzeń nauczycieli.

Związkowcy chcą powiązania wynagrodzenia nauczy-
cieli ze wskaźnikiem wynagrodzeń w gospodarce lub 
sektorze przedsiębiorstw oraz ustalenia konkretnego 
harmonogramu tych zmian. Nauczyciele w takim systemie 
mieliby pracować na podstawie wynagrodzeń ustalonych 
dzięki obiektywny wskaźnikom, nie decyzjom politycznym.

MEN nie mówi o konkretach
W sprawie wynagrodzeń ze związkowcami rozmawia 

aktualnie grupa robocza do spraw wynagrodzeń z ramie-
nia Ministerstwa Edukacji Narodowej. Jej zadaniem jest 
uporządkowanie prawa o systemie oświaty i pragmaty-
ki zawodowej nauczycieli. Zdaniem związkowców, nikt 
nie mówi z kolei o systemowych rozwiązaniach, których 
oświata wymaga.

Spotkanie z premierem ma potwierdzić dobrą wolę rzą-
du, który wielokrotnie zapewniał, że problemy nauczycieli 
zauważa i chce rozwiązać.

Powódź zmieniła priorytety
Po powodzi słyszymy już o zmianach w budżecie, które 

mogą odsunąć w czasie zmiany w składce zdrowotnej. 
Pewne jest już, że w życie nie wejdzie program dopłat 
do kredytów mieszkaniowych. A co z wynagrodzeniami 
nauczycieli w 2025 roku?

Na ten moment obietnica rządu to 5 proc. podwyżki 
wynagrodzeń dla całej sfery budżetowej, a więc także 
dla nauczycieli. Związkowcy prawdopodobnie nie będą z 
premierem negocjować wyraźniejszych podwyżek. Będą 
chcieli usłyszeć konkretne deklaracje, o których MEN nie 
wspomina.

CZEGO POTRZEBA, ŻEBY WYGRAĆ Z 
ROSJĄ? PREZYDENT WSKAZAŁ NA TRZY 

KWESTIE
W tej chwili powinniśmy skupić się na dwóch zagad-

nieniach: jak pomóc Ukrainie wygrać wojnę oraz jak 
wzmocnić nasze własne zdolności, aby móc zapewnić 
sobie bezpieczeństwo i stabilny rozwój - przekonywał 
prezydent Andrzej Duda w trakcie wtorkowej konferencji 
Warsaw Security Forum. Ocenił również, czego potrzeba, 
żeby wygrać konfrontację z Rosją.

Prezydent występując we wtorek podczas międzyna-
rodowej konferencji Warsaw Security Forum podkreślił, 
że na tegorocznej konferencji powinniśmy skupić się na 
dwóch zagadnieniach. 

- Po pierwsze na tym jak pomóc Ukrainie wygrać woj-
nę, a po drugie jak wzmocnić nasze własne zdolności, 
aby móc zapewnić naszym państwom bezpieczeństwo i 
stabilny rozwój - zaznaczył Andrzej Duda.

Andrzej Duda: Ukraina walczy o swoje życie

Jak mówił, "odnośnie tego pierwszego punktu, to z 
perspektywy Polski kluczowy jest dzisiaj dalszy przebieg 
wojny rosyjsko-ukraińskiej". - Na przestrzeni ostatnich 2,5 
lat Ukrainie udało się zatrzymać "putinowską" inwazję, a 
w wielu miejscach nawet odepchnąć wroga, a następnie 
spowolnić postępy rosyjskich wojsk i sprawić, że każdy 
krok na przód na froncie Rosja codziennie okupuje ogrom-
nymi stratami - powiedział.

Według prezydenta, "na Ukrainie i w Rosji toczy się 
dziś wojna na wyczerpanie o skali niewidzianej od czasów 
wielkich konfliktów XX wieku, przede wszystkim II wojny 
światowej". - Ta wojna rozpoczęta przez Rosję atakiem 
na Ukrainę stawia zarówno przed Ukrainą jak i przed 
wspierającą ją społecznością państw demokratycznych 
potężne wyzwania - podkreślił Duda.

Zaznaczył, że "Ukraina walczy o swoje życie w starciu 
z przeciwnikiem nie wahającym się popełniać zbrodni 
wojennych". - Niezależnie od skali natężenia walk dalszy 
opór Ukrainy pozostaje bez alternatywny, gdyż wobec 
brutalności Rosjan, Ukraina i nasi sąsiedzi Ukraińcy po 
prostu nie mają wyboru - powiedział prezydent.

Apel do państw NATO. "Tego wymaga sytuacja"
Andrzej Duda w swoim wystąpieniu mówił również o 

wyzwaniach, które stoją przed Sojuszem Północnoatlan-
tyckim, ze szczególnym naciskiem na wojnę w Ukrainie i 
potrzebie konsekwentnego wsparcia tego kraju w konflikcie 
z Rosją. Ponowił apel o przeznaczanie przez państwa 
NATO co najmniej 3 proc. PKB na obronność. - Tego 
wymaga od nas sytuacja - podkreślił Duda.

- Potrzebujemy większej obecności sił NATO na flance 
wschodniej, szczególnie systemów obrony powietrznej. 
Potrzebujemy dodatkowych sił wysokiej gotowości przy-
porządkowanych do sojuszniczych planów obronnych. 
Potrzebujemy rozbudowy na flance wschodniej infra-
struktury wojskowej i paliwowej, zdolnej do zapewniania 
wsparcia logistycznego dla operacji obrony kolektywnej. 
Liczę, że sprawy te będą priorytetami dla obejmującego 
dziś swoją funkcję nowego sekretarza generalnego NATO 
Marka Rutte - powiedział prezydent. 

Andrzej Duda ocenił, że aby wygrać konfrontację z 
Rosją potrzeba "woli, działania i ponoszenia kosztów". - 
Dlatego decydujące w tej sprawie jest utrzymanie jedności 
transatlantyckiej - dodał.

Według niego taką jedność udało się uzyskać 24 lutego 
2022 roku, kiedy Rosja zaatakowała Ukrainę. - Zadanie 
utrzymania jej w kolejnych latach pozostaje aktualne - 
zaznaczył.

Prezydent o priorytetach polskiej prezydencji w Radzie 
UE

Prezydent podkreślił, że jednym z priorytetów Polski w 
pierwszej połowie 2025 roku, kiedy to będzie sprawowała 
prezydencję w Radzie Unii Europejskiej, jest zacieśnianie 
więzi między Unią Europejską a Stanami Zjednoczonymi.

- Wszystkie te więzi, od militarnych poprzez gospodar-
cze i polityczne, powinny być przez nas systematycznie 
zacieśniane. To ważne zadanie budowania absolutnych 
gwarancji bezpieczeństwa i dobrej współpracy w przy-
szłości, a przede wszystkim zwycięstwa krajów suwe-
rennych, demokratycznych - mówiąc krótko zwycięstwa 
wolnego świata i obrony Ukrainy i innych zagrożonych 
krajów - dodał.

Duda podkreślił, że Zachód jest "pod każdym względem 
potężniejszy" od Rosji. - W wymiarze wojskowym NATO 
bezsprzecznie pozostaje najsilniejszym sojuszem w historii 
świata. W wymiarze gospodarczym przewyższamy Rosję 
wielokrotnie - zaznaczył prezydent.

Konferencja Warsaw Security Forum (Warszawskie 
Forum Bezpieczeństwa, WSF) organizowana jest co roku 
w Warszawie przez Fundację im. Kazimierza Pułaskiego. 
Każdego roku w programie przewidziany jest szereg debat 
i paneli skupiających się na tematyce obronnościowej, 
ze szczególnym naciskiem na bezpieczeństwo Europy 
centralnej oraz wschodniej.
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CENY MIESZKAŃ NA WYNAJEM DLA 
STUDENTÓW. ZWALAJĄ Z NÓG

Studiowanie jeszcze prawdopodobnie nigdy nie było 
tak drogie, jak obecnie. Mimo tego, że oczywiście nadal 
państwowe uczelnie zapewniają możliwość studiowania 
bezpłatnie najlepszym uczniom, wielu z nich może być 
nie stać na przyjazd do studenckiego miasta.

Kraków. Ceny mieszkań dla studentów wystrzeliły w 
górę. Wynajem coraz droższy

Zacznijmy od najbardziej popularnego ośrodka stu-
denckiego, jakim jest Kraków. Chociaż na portalach doty-
czących nieruchomości można przeczytać, że mieszkań 
na wynajem na rynku krakowskim zaczyna brakować, 
nie jest to do końca zgodne z prawdą.

Prawdą natomiast jest to, że brakuje tanich mieszkań na 
wynajem, albo mieszkań w przynajmniej przyzwoitej cenie.

Obecnie za wynajem kawalerki 40-metrowej przyjdzie 
zapłacić ok. 2000 złotych plus czynsz (500-800 złotych) 
i opłaty bieżące. Nie mówimy tutaj wcale o mieszkaniach 
usytuowanych w niewielkiej odległości od centrum.

Można jednak przyjąć, że kawalerki zawsze były naj-
droższym możliwym rozwiązaniem. Dlatego sprawdźmy 
cenę pokoi w tzw. mieszkaniach studenckich lub na 
stancjach. Ceny zaczynają się "już" od 1000 złotych, 
a dodatkowo należy wliczyć opłaty i niekiedy również 
zrzutkę na czynsz.

Problemem jest również jednak standard. Jeszcze kilka 
lat temu w podobnej kwocie można było spodziewać się 
wyremontowanego mieszkania z przyzwoitą jakością 
wyposażenia. Obecnie można trafić na takie okazje, ale 
raczej standardem są różnorodne braki wyposażenia, 
np. w sprzęcie AGD, jak brak pralki.

Warszawa. Tyle za wynajem mieszkania zapłacą stu-
denci w 2024 r.

W Warszawie oczywiście nie jest lepiej. Za kawalerkę 
40m2 na Woli przyjdzie zapłacić np. 2200 złotych (plus 
czynsz i opłaty), ale właściciel dopuszcza możliwość 
wynajmu przez dwie studentki (płeć jest w ogłoszeniu 
jasno zdefiniowana).

Może w takim razie bardziej opłaca się wynajęcie 
większego mieszkania i zamieszkanie w nim ze znajomy-
mi? Trzy pokoje na Saskiej Kępie o łącznej powierzchni 
62m2 można wynająć za 3400 złotych. Dodatkowo na-
leży doliczyć czynsz (1000 zł) i opłaty według zużycia. 
Standard bardzo dobry, jednak studenci są ewentualnie 
brani pod uwagę jako najemcy — pierwszeństwo mają 
rodziny z dziećmi.

Typowo kierowanym do studentów ogłoszeniem jest 
oferta dotycząca trzypokojowego mieszkania na Mo-
kotowie — za jedyne 3800 plus czynsz 1000 zł i 5700 
złotych kaucji można wynająć od ręki. Najmować mogą 
maksymalnie 3 osoby.

Mieszkanie na wynajem dla studentów w Poznaniu i 
Wrocławiu. Takie są ceny

W pozostałych ośrodkach studenckich ceny są podob-
ne — na miesięczny wynajem kawalerki należy liczyć 
ok. 3000 złotych (ze wszystkimi opłatami). Mniej płaci 
się za wynajem wspólny ze znajomymi, jednak trudno 
liczyć na większe obniżenie opłat za mieszkanie niż do 
1600-1800 złotych.

Według specjalistów ceny mieszkań na wynajem w 
ośrodkach studenckich wzrosły nawet o 10 procent w 
stosunku do roku ubiegłego. Trend ten raczej na razie z 
nami pozostanie, ponieważ stopy procentowe utrzymują 
się wysoko, a większość wynajmowanych mieszkań jest 
kredytowana.

Na razie nie widać, aby ceny znacząco powstrzymy-
wały studentów przed podjęciem studiów, jednak wielu 
z nich decyduje się na wynajem z dala od uczelni, na 
peryferiach miast i długie dojazdy na uczelnię.

POCZTA GŁÓWNA W KRAKOWIE ZAMIENI 
SIĘ W HOTEL. JEST ZGODA WŁADZ

Gmach krakowskiej Poczty Głównej - charakterystyczny 
budynek w samym centrum miasta, na rogu ulic Wielopole 
i Westerplatte, zmieni się w pięciogwiazdkowy hotel z tara-
sem widokowym i restauracją. Inwestor zamierza urządzić 
ponad 100 pokoi hotelowych, choć - jak przekonuje - nie 
zapomni o pocztowej historii zabytkowego gmachu. Bryła 
budynku nie zostanie zmieniona.

Urząd Miasta Krakowa wydał zgodę na przebudowę 
i rewitalizację budynku krakowskiej Poczty Głównej. Po 
kilku latach pracy nad projektem otrzymał je inwestor - 
fundusz inwestycyjny Zeitgeist.

Podczas konferencji poświęconej przebudowie Tomasz 
Dąbrowski, dyrektor zarządzający Zeitgeist w Polsce 
przekonywał, że budynek przy Wielopolu w Krakowie 
jest "perłą" wśród zabytków, w które inwestuje fundusz. 
Wiceprezydent Krakowa Stanisław Mazur wyraził nadzieję, 
że budynek będzie realizował wiele funkcji, także tych 
społecznych, a architekt Wojciech Miecznikowski przed-
stawił ogólny plan przebudowy z zachowaniem warunków 
konserwatorskich i z poszanowaniem historii gmachu.

Inwestor przygotowuje się do rewitalizacji budynku 
krakowskiej Poczty Głównej

Zostało już wydane pozwolenie na budowę dla prac 
dotyczących oficyny, a dla budynku głównego projek-
tanci mają nadzieję uzyskać je w ciągu paru najbliższych 
tygodni. Następnie musi jeszcze m.in. powstać wizja 
urządzenia wnętrz oraz projekt wykonawczy. Architekt 
Wojciech Miecznikowski ocenia, że wejście na budowę 
nastąpi najwcześniej w trzecim kwartale 2025 roku - in-
formuje krakowski "Dziennik Polski".

Gmach będzie dostępny nie tylko dla hotelowych gości. 
Krakowianie i turyści najprawdopodobniej będą mogli 
wejść przez hotelowy hol do przeznaczonych do zwie-
dzania sal (możliwe, że będą tam się odbywać kameralne 
koncerty czy wernisaże). Główną atrakcją ma być taras 
widokowy na dachu budynku, choć nie zapadła jeszcze 
ostateczna decyzja o jego urządzeniu.

Długa historia budynku krakowskiej Poczty Głównej
Przypomnijmy: charakterystyczny budynek krakowskiej 

Poczty Głównej powstał w latach 80. XIX wieku - był 
później wielokrotnie modernizowany. "Dziennik Polski" 
zwraca uwagę, że projekt przebudowy obejmuje zarówno 
metamorfozę budynku głównego - jak i późniejszej oficyny. 
"Prawie 100 lat temu na zapleczu gmachu zbudowano 
bowiem paczkarnię, z garażami i warsztatami. Do dziś 
zachował się tylko niewielki fragment" - czytamy w "DP". 

Podczas przemiany budynku poczty w hotel inwestor 
nie będzie mógł zmienić gabarytów budynku. Nie zmienią 
się też elewacje, choć będą oczywiście odrestaurowane. 
Architekt Wojciech Miecznikowski cytowany przez "DP" 
poinformował, że hotel będzie dysponował... siedmioma 
miejscami parkingowymi. "Nie potrzeba więcej - mało kto 
przyjeżdża do Krakowa samochodem" - wyjaśnił Wojciech 
Miecznikowski.

Krakowska Poczta Główna jest kolejnym przejęciem 
budynku pocztowego przez wspomniany fundusz Zeit-
geist. Wcześniej informowano o zamiarze przebudowy 
budynku zabytkowego Telekomunikacji i Telegrafu w 
centrum Warszawy (przy ul. Nowogrodzkiej). To jeden 

z nielicznych stołecznych budynków, który przetrwał II 
wojnę światową. W budynku znajdą się powierzchnie 
biurowe oraz usługowe.

PRODUCENT "ALKOTUBEK" WYDAŁ 
OŚWIADCZENIE. "NIEZWŁOCZNE 

WYCOFANIE Z RYNKU"

Spółka OLV, która wprowadziła na rynek tzw. alkotubki, 
wydała oświadczenie, w którym przeprasza za zaistniałą 
sytuację i kontrowersje, które wywołał produkt. Firma 
zadeklarowała, że wstrzymuje produkcję i wycofuje towar 
z rynku. W sprawie interweniował premier Donald Tusk, 
który zapowiedział, że osoby, które do tego dopuściły, "na 
pewno mogą spodziewać się konsekwencji". 

"Żałujemy, że produkt Voodoo Monkey, pomimo że 
został wyprodukowany i oznaczony zgodnie z obowiązu-
jącymi przepisami, wzbudził negatywne i niezamierzone 
skojarzenia. W związku z tym zarząd spółki OLV podjął 
decyzję o niezwłocznym wycofaniu całej partii produk-
tów z rynku i natychmiastowym wstrzymaniu produkcji. 
Przepraszamy za zaistniałą sytuację" - napisała spółka 
w przesłanym PAP oświadczeniu.

Producent bronił "limitowanej partii pilotażowej"
O pojawieniu się w sprzedaży pod marką Voodoo 

Monkey napojów z alkoholem w miękkich opakowaniach 
przypominających musy owocowe informowały w ostatnim 
czasie media.

Producent w przesłanym Interii oświadczeniu podkreślił 
wcześniej we wtorek, że produkty "spełniają odpowied-
nie normy i wymogi związane z dystrybucją napojów 
alkoholowych, włącznie z wymaganiami dotyczącymi 
opakowań i ich wyraźnego oznakowania". Zaznaczono, 
że na opakowaniu znajduje się wyraźna informacja o 
zawartości procentowej alkoholu w produkcie.

"Wspomniane produkty to limitowana partia pilotażowa, 
która znalazła się jedynie w wybranych sieciach. Sprzedaż 
produktów alkoholowych jest ściśle regulowana. Od początku 
rozmów z naszymi parterami handlowymi podkreślaliśmy 
i kładliśmy nacisk na odpowiednią ekspozycję produktów oraz 
kontrolę wieku osób dokonujących zakupu." - dodano.

Rząd zadeklarował działania ws. "alkotubek"
Po nagłośnieniu sprawy premier Donald Tusk zapowie-

dział poszukiwanie metody, która pozwoli "zablokować 
proceder związany z alkoholowymi saszetkami". Poinfor-
mował na nagraniu na portalu X, że resort rolnictwa ma 
za zadanie jak najszybsze przygotowanie rozporządzenia 
dającego podstawę do zakazu sprzedaży alkoholu w tub-
kach. Ponadto zaznaczył, że resort zdrowia przygotuje pod 
tym kątem ustawę, która ma "wyeliminować systemowo 
tego typu zagrożenia".

- Nie ma miejsca na żadne negocjacje - tego typu za-
grożenie musi zniknąć. A osoby, które do tego dopuściły, 
na pewno mogą spodziewać się konsekwencji - podkreślił.

Główny Inspektor Sanitarny dr Paweł Grzesiowski 
zapowiedział z kolei, że inspektorzy skontrolują zakłady 
produkujące saszetki z alkoholem i sklepy je sprzedające, 
uzasadniając to m.in. ryzykiem pomyłek z produktami dla 
dzieci ze względu na podobne opakowanie.

Z kolei Ministerstwo Rolnictwa zapowiedziało, że od 
środy Inspekcja Handlowa Artykułów Rolno-Spożywczych 
(IJHARS) rozpocznie kontrole pod kątem m.in. oznako-
wania produktu i zgodności opisu z zawartością.
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НАШИ СКИДКИ

Адрес офиса: 
Levy Law, LLC
1515 Market Street, 
Suite 950
Philadelphia, 
PA 19102

LEVY LAWLEVY LAW  — адвокат, — адвокат, 
который предоставит вам
качественные услуги по жилищным, 
земельным, наследственным делам.  
А также предоставит юридическую 
помощь по гражданским, семейным, 
уголовным делам.

LEVY LAWLEVY LAW — адвокат,  — адвокат, 
КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ 
ОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУ

ATTENTION:  LEVY LAW LLC is ATTENTION:  LEVY LAW LLC is 
pleased to announce that pleased to announce that 
we have relocated to suite 950!we have relocated to suite 950!

bartlevyesq@gmail.combartlevyesq@gmail.com

Tel.: (267) 687-8000Tel.: (267) 687-8000
Fax: (215) 392-3357Fax: (215) 392-3357
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KAROL SZYMANOWSKI:  
ŻYCIORYS I CIEKAWOSTKI O KOMPOZYTORZE | 2023

Szymanowski Karol to jeden z najwybitniejszych pol-
skich kompozytorów przełomu XIX i XX wieku. W swojej 
twórczości łączył wpływy muzyki ludowej, impresjonizmu 
i ekspresjonizmu, tworząc niepowtarzalny, oryginalny 
styl. W artykule przybliżymy najważniejsze fakty z życia 
kompozytora, opiszemy jego styl, twórczość i osiągnię-
cia. Dowiesz się również o ciekawostkach i anegdotach 
związanych z tą barwną postacią polskiej kultury.

Kluczowe wnioski:
Szymanowski był jednym z najwybitniejszych kompo-

zytorów polskich przełomu XIX i XX w.
W swojej twórczości łączył różne style i wpływy mu-

zyczne.
Skomponował wiele znanych utworów, m.in. III Sym-

fonię "Pieśń o nocy".
Jego muzyka miała nowatorski, oryginalny charakter 

jak na tamte czasy.
Był barwną postacią polskiej kultury, jego życie pełne 

było ciekawostek.
Warto Wiedzieć o Życiu Karola Szymanow-

skiego
Karol Szymanowski urodził się w 1882 roku w Ty-

moszówce na Ukrainie. Pochodził z zamożnej i zasłu-
żonej rodziny ziemiańskiej o tradycjach artystycznych. 
Jego ojciec był amatorem muzyki, grał na skrzypcach 
i fortepianie. Młody Karol od najmłodszych lat przejawiał 
niezwykły talent muzyczny.

Szymanowscy przenieśli się do Warszawy, gdzie Karol 
pobierał lekcje gry na fortepianie oraz studiował kompo-
zycję i teorię muzyki. Już jako 20-letni młodzieniec zyskał 
sławę wybitnego pianisty i obiecującego kompozytora. W 
wieku 22 lat udał się na dalsze studia do Berlina, gdzie 
uczył się u samego Engelberta Humperdincka.

Lata 1902-1914 Szymanowski spędził głównie w 
rodzinnym majątku w Tymoszówce, skupiając się na 
komponowaniu. Stworzył wówczas wiele wybitnych utwo-
rów, łączących wpływy muzyki ludowej, impresjonizmu 
i ekspresjonizmu. Wybuch I wojny światowej zmusił go 
do ucieczki z Ukrainy.

Po wojnie Szymanowski osiadł w Warszawie i Zakopa-
nem, gdzie skupił wokół siebie grono wybitnych postaci 
polskiej kultury. Aktywnie działał jako dyrygent i propagator 
nowoczesnej muzyki. Zmarł w 1937 roku w Lozannie.

Lata młodzieńcze
Karol Szymanowski urodził się 6 października 1882 

roku w majątku rodzinnym w Tymoszówce na Ukrainie, 

w ówczesnym zaborze rosyjskim. Był trzecim z pięciorga 
dzieci ziemiańskiej rodziny Szymanowskich, pieczętującej 
się herbem Ślepowron.

Ojciec Karola, Stanisław Korwin Szymanowski, 
był amatorem i mecenasem sztuki, interesował się 
malarstwem i grał na skrzypcach i fortepianie. Matka, 
Anna z Taubów, również pochodziła z artystycznej, 
zamożnej rodziny. W Tymoszówce często gościli ar-
tyści i muzycy.

Najważniejsze Informacje z Życia Szyma-
nowskiego

Młody Karol od najmłodszych lat wykazywał niezwykłe 
zdolności muzyczne. Mając 6 lat skomponował swój 
pierwszy fortepianowy utwór, a w wieku 7 lat dał swój 
pierwszy publiczny występ. W 1892 roku rodzina Szy-
manowskich przeniosła się na stałe do Warszawy, gdzie 
młody kompozytor pobierał lekcje gry na fortepianie u 
Gustawa Roguskiego oraz studiował teorię i kompozycję 
pod kierunkiem Zygmunta Noskowskiego.

W wieku zaledwie 20 lat Szymanowski był już uznanym 
kompozytorem i wybitnym pianistą koncertującym w 
całej Europie. W 1904 roku został dyrygentem Filhar-
monii Warszawskiej. Rok później wyjechał do Berlina, 
gdzie pobierał prywatne lekcje u samego Engelberta 
Humperdincka, kompozytora znanego głównie z opery 
Jaś i Małgosia.

Lata 1902-1914 Szymanowski spędził głównie w 
rodzinnym majątku w Tymoszówce, skupiając się na 
komponowaniu. Powstały wówczas jego najwybit-
niejsze dzieła. Wybuch I wojny światowej zmusił go 
do ucieczki z Ukrainy przez Moskwę i Skandynawię. 
Osiedlił się wówczas w Warszawie, a później również 
w Zakopanem.

W okresie międzywojennym Szymanowski koncerto-
wał jako pianista i dyrygent w całej Europie, propagując 
polską muzykę. Zmarł 29 marca 1937 roku w Lozannie 
w Szwajcarii, dokąd udał się na kurację.

Szymanowski - Twórczość i Styl Kompozy-
torski

Twórczość Karola Szymanowskiego wymyka się 
prostym klasyfikacjom. Jego muzyka łączy elementy 
polskiego folkloru, impresjonizmu, ekspresjonizmu 
oraz wpływów modernistycznych i orientalnych. Sam 
kompozytor określał swój styl jako "nowoczesny na-
cjonalizm".

W początkowym okresie twórczości Szymanowski po-
zostawał pod wpływem późnego romantyzmu. Z czasem 
jego styl ewoluował w kierunku impresjonistycznym, aby 
na początku XX wieku przybrać cechy ekspresjonizmu 
i modernizmu.

Największe arcydzieła Szymanowski stworzył w latach 
1909-1917 w Tymoszówce. Z tego okresu pochodzą 
m.in. III Symfonia "Pieśń o nocy", II Koncert skrzypco-
wy, a także cykle fortepianowe Metopy i Masques. Po 
I wojnie światowej jego styl stał się bardziej klasyczny 
i neoromantyczny.

Główne cechy stylu
Muzyka Szymanowskiego cechuje się bogatą, zróżni-

cowaną harmoniką, wirtuozowską instrumentacją i melo-
dyką inspirowaną folklorem. Często stosował dysonanse, 
chromatykę i rozbudowane struktury akordowe. oryginalne 
połączenie różnych stylów i technik kompozytorski spra-
wia, że jego utwory mają niepowtarzalny, indywidualny 
charakter.

Najsłynniejsze Utwory Karola Szymanow-
skiego

Do najważniejszych i najbardziej znanych utworów 
Karola Szymanowskiego należą:

III Symfonia "Pieśń o nocy" (1914-16) - uważana za 
najwybitniejsze osiągnięcie kompozytora

II Koncert skrzypcowy (1902-10) - dedykowany Pawłowi 
Kochańskiemu

I Koncert skrzypcowy (1916)
Stabat Mater (1925-26) - monumentalne dzieło wokal-

no-instrumentalne
Król Roger - opera (1918-24)
Harnasie - balet-pantomima (1923-31)
cykle fortepianowe Metopy i Masques
W jego twórczości na uwagę zasługują również pie-

śni do słów poetów Młodej Polski, m.in. Tetmajera i 
Kasprowicza, a także muzyka kameralna i utwory na 
fortepian solo.

Ciekawostki z Życia Polskiego Kompozytora
Karol Szymanowski prowadził barwne, niezwykle cie-

kawe życie. Oto kilka interesujących faktów i anegdot 
na jego temat:

Pierwszy utwór skomponował w wieku 6 lat.
Był homoseksualistą - jego partnerem życiowym był 

poeta Jarosław Iwaszkiewicz.
Przyjaźnił się z Pawłem Kochańskim, Arturem Rubin-

steinem i Serge'em Diagilewem.
Zwykł mawiać, że "trzeba kochać życie bardziej niż 

sens".
Zmarł na gruźlicę w wieku zaledwie 54 lat.
Jego siostrzenica Marta miała romans z Fryderykiem 

Chopinem.
Szymanowski prowadził ekscentryczny, bogaty ży-

ciorys. Jego barwna osobowość i niekonwencjonalny, 
awangardowy styl komponowania wpisały się na trwałe 
do historii polskiej i światowej kultury.

Wpływ Szymanowskiego na Polską Muzykę 
Rozrywkową

Choć Szymanowski znany jest głównie jako kompozytor 
muzyki poważnej, to wywarł również niemały wpływ na 
polską muzykę rozrywkową i jazzową. Doceniali go m.in. 
Krzysztof Komeda i Michał Urbaniak.

Jego synkopowane rytmy, nietypowe harmonie i bo-
gata melodyka zainspirowały wielu polskich jazzmanów. 
Sam kompozytor eksperymentował z jazzem w utworach 
Uwertura koncertowa i Mity. Elementy improwizacji można 
odnaleźć także w jego koncertach skrzypcowych.

Szymanowski otworzył polskich kompozytorów na nowe 
brzmienia i techniki kompozytorskie, dzięki czemu stworzył 
podwaliny pod rozwój rodzimej muzyki rozrywkowej w 
XX wieku. Jego nowatorski, modernistyczny styl odegrał 
kluczową rolę dla późniejszych polskich jazzmanów i 
kompozytorów muzyki filmowej.

Podsumowanie
Karol Szymanowski to jedna z najbardziej nietuzin-

kowych postaci w historii polskiej muzyki. Ten wybitny 
kompozytor i pianista łączył w swojej twórczości elementy 
rodzimego folkloru, impresjonizmu, ekspresjonizmu i mo-
dernizmu. Dzięki temu wypracował absolutnie oryginalny, 
rozpoznawalny styl.

W artykule poznaliśmy najważniejsze fakty z burzliwego 
życia Szymanowskiego, prześledziliśmy ewolucję jego 
twórczości i stylu kompozytorskiego. Dowiedzieliśmy 
się, jakie są jego najsłynniejsze dzieła, w tym genialna III 
Symfonia. Poznaliśmy również wiele barwnych anegdot 
na temat tego niezwykłego człowieka.

Twórczość Karola Szymanowskiego to kompendium 
wiedzy o stylistyce późnego romantyzmu, impresjonizmu 
i ekspresjonizmu. Jego nowatorskie podejście wywarło 
ogromny wpływ na rozwój polskiej muzyki XX wieku, w 
tym jazzu i muzyki filmowej. Dzięki niemu polska muzyka 
zyskała światową renomę.

Mam nadzieję, że artykuł pozwolił Ci lepiej poznać 
i zrozumieć tę nietuzinkową postać. Osoba i dokonania 
Karola Szymanowskiego zasługują na szczególną pamięć 
i docenienie.
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POWÓDŹ 2024. AKTUALNA SYTUACJA 
W SZPITALACH WOJ. DOLNOŚLĄSKIEGO 

I OPOLSKIEGO

W szpitalu w Oławie odwołane były we wtorek i w środę 
wszystkie planowe operacje. Przez miasto przechodzi 
fala powodziowa. Wojewódzki Szpital Specjalistyczny we 
Wrocławiu pacjentów przyjmuje normalnie i ma scena-
riusz na konieczność przejęcia chorych ewakuowanych 
z innych placówek.

Przez liczącą 33 tys. mieszkańców Oławę przechodzi 
w środę fala powodziowa na Odrze. W nocy trwała walka 
o utrzymanie wałów przeciwpowodziowych, wsparcia 
udzielało wojsko.

Decyzja o odwołaniu planowych zabiegów w oławskim 
szpitalu powiatowym zapadła po rekomendacji staro-
sty przedstawionej podczas zebrania lokalnego sztabu 
kryzysowego, jeszcze zanim fala doszła do miasta. W 
środę w związku z zagrożeniem powodziowym placówka 
poinformowała pacjentów także o zamknięciu oddziału 
rehabilitacji.

Wszystkie szpitale w woj. dolnośląskim pracują stabilnie
Do przejścia fali powodziowej przygotowują się też 

szpitale we Wrocławiu.
Michał Nowakowski, rzecznik marszałka województwa 

dolnośląskiego, przekazał PAP, że wszystkie szpitale 
wojewódzkie, szpitalne oddziały ratunkowe i jednostki 
pogotowia ratunkowego w regionie pracują stabilnie. - Są 
w pełnej gotowości dostosowanej do sytuacji powodziowej 
w regionie - zapewnił i dodał, że w szpitalach są m.in. 
agregaty prądotwórcze i worki z piaskiem w miejscach 
narażonych na zalanie. - Działamy stabilnie, realizujemy 
pomoc i opiekę medyczną, tak aby nasi pacjenci byli 
bezpieczni - zadeklarował.

Wojewódzki Szpital Specjalistyczny im. J. Gromkowskie-
go we Wrocławiu do zagrożenia powodziowego przygo-
towuje się w kontakcie z wojewodą dolnośląskim i innymi 
ważnymi dla miasta lecznicami.

– Podczas powodzi ani w 2010 r., ani w 1997 r. nie 
doszło u nas do zalania, ale zgodnie z procedurą mo-
bilizujemy siły na ewentualne zagrożenie. Dziś wymie-
niliśmy się informacjami na temat potrzeb i możliwości 
poszczególnych szpitali w związku z sytuacją powodziową. 
Omówiliśmy m.in. scenariusze związane z przejmowaniem 
pacjentów między sobą, gdyby była taka konieczność - 
poinformowała PAP rzeczniczka placówki dr n. o zdrowiu 
Janina Kulińska.

W szpitalu działa zespół kryzysowy, na miejscu jest 
całe kierownictwo, przygotowane są m.in. agregaty prądo-
twórcze i zapasy leków. Oczyszczono studzienki. Ważna 
dokumentacja i sprzęt, które były zagrożone ewentualnym 
zalaniem, zostały przeniesione w bezpieczne miejsca. 
- Jesteśmy również w kontakcie z sąsiadującą z nami 
Akademią Wojsk Lądowych, która w razie potrzeby bę-
dzie nam służyć wsparciem logistycznym i technicznym 
- powiedziała dr Kulińska.

Położony na południu miasta Wojskowy Szpital Klinicz-
ny nr 4, do którego w 1997 r. ewakuowani byli pacjenci 
z innych placówek (m.in. kobiety w ciąży), teraz też jest 
przygotowany na przyjęcie pacjentów innych placówek i 
pomocy innym lecznicom - zapewniła rzeczniczka szpitala 

Marzena Kasperska. Podkreśliła, że gdyby wysokospecja-
listycznej opieki potrzebowali też pacjenci ze zniszczonej 
przez powódź Nysy (woj. opolskie), szpital jest gotów po-
móc w transporcie (kołowym i lotniczym) oraz w leczeniu.

W Nysie powstaje szpital polowy pierwszego stopnia
Zalany w niedzielę nyski szpital powiatowy im. Bło-

gosławionej Siostry Elżbietanki Marii Merkert, który do 
niedzieli dysponował ponad 300 miejscami dla chorych i 
rocznie przyjmował ok. 20 tys. pacjentów, czasowo ma być 
zastąpiony przez budowany przez wojsko szpital polowy.

Za jego powstanie odpowiada Sztab Generalny Woj-
ska Polskiego. W namiotowym szpitalu na parkingu przy 
miejskiej hali sportowo-widowiskowej ma działać m.in. 
ambulatorium, wstępna diagnostyka, triaż i drobna chi-
rurgia urazowa.

– Czynimy starania, aby w szpitalu znalazły się aparaty 
RTG, EKG, USG i tomograf - poinformowało we wtorek 
nyskie starostwo.

W oficjalnym komunikacie Sztab Generalny przekazał 
w środę, że jest to szpital polowy pierwszego stopnia, 
gotowy do udzielania pomocy medycznej powodzianom, 
którzy mają utrudniony postęp do placówek służby zdro-
wia. W placówce będzie pracował zespół ewakuowanego 
szpitala pod nadzorem jego dyrektora medycznego, lek. 
Marka Szymkowicza.

W środę ponownie zostanie otwarta w Nysie przychod-
nia przyszpitalna (niedziałającego szpitala). Rejestracja 
odbywa się jedynie stacjonarnie. Telefony nie działają 
- zawiadomiło mieszkańców starostwo.

Inne szpitale w woj. opolskim pracują normalnie - po-
informowała PAP rzeczniczka opolskiego oddziału Naro-
dowego Funduszu Zdrowia Barbara Pawlos.

Ewakuowano pacjentów ZOL-u w Paczkowie
We wtorek ewakuowanych jednak zostało wojskowymi 

śmigłowcami 37 pacjentów zakładu opiekuńczo-lecznicze-
go z Paczkowa. Konieczność ewakuacji wynikała z moż-
liwości wystąpienia wody ze zbiorników Topola i Zalewu 
Paczkowskiego oraz z braków kadrowych w placówce - 
część pracowników nie mogła dotrzeć do pracy. Pacjenci 
z paczkowskiego ZOL-u zostali przewiezieni do ZOL-i 
(osobnych lub działających przy szpitalach) w Brzegu, 
Namysłowie, Głogówku, Dobrodzieniu, Wołczynie i Opolu.

Opolski oddział Funduszu gromadzi również informacje 
o działających i niedziałających przychodniach podstawo-
wej opieki zdrowotnej i aptek na swoim terenie i przekazuje 
je do centrali NFZ. Ta prowadzi całodobową bezpłatną 
infolinię o numerze 800 190 590, gdzie pacjenci mogą się 
dowiedzieć, czy dana placówka w ich mieście pracuje.

Jeżeli z powodu powodzi pacjent nie może dostać się 
do swojego lekarza rodzinnego, ma prawo skorzystać z 
pomocy dowolnego lekarza pierwszego kontaktu, za co 
zapłaci Fundusz. W poniedziałek prezes NFZ podpisał 
zarządzenie w tej sprawie.

Według danych Głównego Inspektoratu Farmaceu-
tycznego z powodu powodzi we wtorek nie działało 10 
aptek. Rzecznik GIF Damian Kuraś poinformował PAP, 
że na terenach powodziowych nie została zalana żadna 
hurtownia farmaceutyczna, więc dostawy do aptek od-
bywają się normalnie.

GORĄCO WOKÓŁ WARSZAWSKIEGO 
SZPITALA NA BARSKIEJ

Lekarze ze szpitala na ul. Barskiej w Warszawie, oba-
wiają się, że pod pretekstem restrukturyzacji, w lecznicy 
zostaną zlikwidowane dwa oddziały - chirurgii urazowo-
-ortopedycznej oraz ogólnej. Zarząd przekonuje, że pla-
nowane zmiany działalności są wymuszone niezbędnym 
remontem. Ale nie gwarantuje, że po zakończeniu prac 
wrócą do lecznicy.

"Zarząd Spółki Mazowieckie Centrum Rehabilitacji 
STOCER sp. z o.o. po dogłębnej analizie ekonomiczno-
-finansowej sytuacji jednostek organizacyjnych podjął 

decyzję o zmianach organizacyjnych. Ich celem jest za-
pewnienie dostosowania się spółki do potrzeb pacjentów 
zdefiniowanych w mapie potrzeb zdrowotnych woj. ma-
zowieckiego" – tak zaczyna się pismo, które pracownicy 
otrzymali od właściciela szpitala w poniedziałek.

Restrukturyzacja czy likwidacja?
-Z dalszej jego części wynika, że szpital będzie podlegał 

restrukturyzacji, w ramach której dojdzie do przeniesienia 
oddziałów chirurgii urazowo ortopedycznej oraz chirurgii 
ogólnej do innych szpitali, zniknie także urazowa izba przy-
jęć, która bez oddziału nie może funkcjonować - przekazał 
Łukasz Buczyński, p.o. lekarz kierujący oddziałem Chirurgii 
urazowo-ortopedycznej Wojewódzkiego Szpitala Chirurgii 
Urazowej św. Anny w Warszawie . Poza tym właściciel 
nadmienił w piśmie, że w tym szpitalu powstanie Zakład 
Opiekuńczo-Leczniczy. Nie podał, czy przeniesienie dwóch 
oddziałów chirurgicznych poza placówkę jest czasowe, 
do zakończenia remontu, czy docelowe.

Personel medyczny szpitala podejrzewa, że zmiany 
mają charakter ostateczny, choć, jak przyznaje, nie udało 
się mu otrzymać na ten temat jednoznacznej odpowiedzi.

Jolanta Wiśniewska, członkinię zarządu Mazowieckie-
go Centrum Rehabilitacji STOCER, właściciela szpitala 
(jedynym wspólnikiem Spółki STOCER sp. z o.o. jest 
Województwo Mazowieckie), pytana przez PAP czy po 
remoncie oddziały chirurgii ogólnej i urazowo-ortopedycz-
nej wrócą do starej lokalizacji. Wskazała, że żaden temat 
nie jest zamknięty i zaznaczyła, że w placówce, która liczy 
sobie 72 lata, niezbędny jest generalny remont.

-Ten budynek się wali, on musi przejść kapitalny re-
mont – powiedziała. Dopytywana, czy możliwe jest, że 
ZOL zajmie miejsce chirurgii, przekazała że "szpital też 
musi zarabiać jakieś pieniądze z NFZ-u".

Szpital wybudowano w 1952 roku. Czas na remont
Wiśniewska wyjaśniła, że szpital, oprócz "kosmetycz-

nych" poprawek od nowości nie przeszedł porządnej 
restauracji, tymczasem "instalacje są po prostu w stanie 
tragicznym - zarówno sanitarne, jak i elektryczne" – za-
znaczyła.

- W tej chwili nie spełnia on podstawowych wymogów 
sanitarnych i sanepid nam ciągle siedzi na głowie – po-
informowała. Wyliczyła, że trzeba także odnowić piony 
kanalizacyjne, czego nie da się zrobić przy normalnej pracy 
szpitala. Podkreśliła, że na ścianach szpitala jest grzyb, 
a w salach nie ma łazienek, mieszczą się one na koryta-
rzu – jedna damska i jedna męska - pacjenci informują 
się o tym, czy są wolne, czy zajęte, wywieszając kartki.

Dodała: Poza tym bloki operacyjne też nie spełniają 
żadnych aktualnych wymogów, sanepid dopuszcza je 
warunkowo, bo to stary budynek, ale nie wiadomo, jak 
długo to dopuszczenie będzie działać. Szpital na Barskiej 
jest jednym z nielicznych, który nie ma doprowadzonych 
gazów medycznych w pokojach, tylko używa butli.

Perspektywa likwidacji dwóch oddziałów chirurgicznych
Z kolei dr Buczyński zwraca uwagę, że blok operacyjny 

był remontowany, gdyż faktycznie, sanepid miał zastrze-
żenia i go zamknął na jakiś czas, więc trzeba go było dwa 
lata temu wyremontować. - Jest dziś na poziomie, którego 
nie musimy się wstydzić, a pacjenci mogą być spokojni 
o swoje zdrowie – zapewnił lekarz. Wyraził obawę, że 
pieniądze włożone w remont bloku, ale także innych 
pomieszczeń szpitalnych zostaną teraz zmarnowane.

Jak przyznaje lekarz, perspektywa likwidacji dwóch 
oddziałów chirurgicznych, z których każdy cieszy się 
bardzo dobrą opinią, bardzo go martwi - nie tylko z po-
wodu zamieszania, jakie spowoduje w życiu zawodowym 
lekarzy, pielęgniarek i reszty personelu medycznego, ale 
głównie ze względu na dobro pacjentów.

Ortopeda wskazał, że rocznie jego oddział odnotowuje 
ok. 22,5 tys. hospitalizacji operacyjnych, z kolei urazowa 
izba przyjęć ma 11-12 tys. tzw. ostrych wizyt, gdzie urazy 
są zaopatrywane doraźnie.
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Астрологические события периода отражают крупные перемены, которые влияют на отношения, социальные и правовые сферы. 
Это время внутренних трансформаций и перестроек, как на личном, так и на глобальном уровне, сопровождающееся напряжением, 
которое важно учиться преодолевать через спокойствие и гибкость.

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

Неделя начнется с неожиданностей со 
знаком "минус". Для вас это чревато 
срывами планов, повышенной аварий-
ностью, неприятными новостями и 
событиями. Постарайтесь не эпати-
ровать публику. На работу и по делам 
выходите пораньше. 
   
Напряженная неделя – поставит препят-
ствия, всколыхнет страхи. Но вы пой- 
мете, над чем вам придется работать в 
ближайшие месяцы. Повышена вероят-
ность ошибок и конфликтов, скорее всего, 
обстоятельства заставят вас пере- 
носить запланированные мероприятия.

Не стоит форсировать события, лучше 
действовать по обстоятельствам, сле-
дите за здоровьем. Неделя сложная – с 
внутренним напряжением и отменами 
планов. Вначале недели поднимаются 
старые проблемы. Кто-то поймет, что  
так жить нельзя и нужно что-то менять. 
  
Солнечное затмение 2-го октября как 
будто бы отвешивает подзатыльник 
со словами: "Ну, так дойдет до тебя 
наконец-то"? Неделя несет в себе 
мощный потенциал для саморазвития, 
возрастает накал борьбы за свое 
будущее и интересы.  

Совершенно не подходящий период для 
посещения косметологов и стилистов с 
целью серьезных манипуляций и карди-
нальных изменений во внешности. 
Хотя именно этого может хотеться 
больше всего. Актуализируются темы 
партнерства.

Вы можете упорно отстаивать оши- 
бочную точку зрения. Будьте внима-
тельны, ваше авторитетное мнение  
не всегда бывает верно. Есть вероят-
ность конфликтов с начальником. Не 
забывайте, что сейчас, ваш внешний мир 
является отражением мира внутреннего.

Засыпает внешняя жизнь, просыпается 
внутренняя – ваша темная сторона. 
Затмение заставит вас поволноваться, 
сделает вас уязвимыми по всем фрон-
там: от работы до романтических 
взаимоотношений. 

Вы склонны быстро соображать и 
быстро принимать решения. Однако 
не все окажутся верны и не все будет 
получаться с первого раза. Сначала 
хорошо подумайте, а потом действуйте. 
Затмение ставит на вашем пути 
определенные препятствия.

Неделя начнется с того, что кому-то 
придется пересмотреть свои планы и 
подстроиться под обстоятельства. 
Несмотря на затмение, этот период 
принесет вам позитивные энергии. К 
концу недели сможете решить любовные 
и финансовые вопросы. 

Первая половина недели готовит пре-
пятствия, разочарования и обманутые 
надежды. Проверка на прочность вас и 
ваших желаний, продолжится. Кто-то 
может столкнуться с понижением в 
должности или увольнением.  

Может появиться ощущение поте-
рянности, желание приподнять наст-
роение с помощью алкоголя или тор-
тиков. Но, помните, все хорошо в меру! 
А вот именно сейчас баланс держать 
сложно, причем во всем – и в еде, и в 
партнерстве, и в денежных тратах.  

Неделя кармических событий. Может 
возникнуть острое желание полностью 
изменить жизнь – не торопитесь 
ломать то, что имеете. Затмение 
подсвечивает самые неприятные, но 
требующие внимания, ситуации. 

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
3. КАТАЛОГ. 8. ШТУРВАЛ. 9. РАДИКАЛ. 10. ЯВЛЕНИЕ. 11. ДИАЛЕКТ. 12. БАРАШЕК. 13. ВЫСТРЕЛ. 14. БА-
ТРАК. 19. КАЙЗЕР. 23. РЕКВИЕМ. 24. ВИНЧЕСТЕР. 25. ПРОВОЛОКА. 27. МЕДВЕДЬ. 28. АНГИНА. 31. СТРА-
ЖА. 36. РОЗЕТКА. 37. САЛАЗКИ. 38. ТАКЕЛАЖ. 39. МОСКВИЧ. 40. СКРЕПКА. 41. ИЗДАНИЕ. 42. ТРОЙНИК.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. ОТЧИЗНА. 2. ТРИЛЛЕР. 3. КЛЯТВА. 4. АГЕНТСТВО. 5. ГРЕБЛЯ. 6. ВИВАРИЙ. 7. КАБЕРНЕ. 14. БРАВАДА. 
15. ТРЕНИНГ. 16. АРЛЕКИН. 17. ТЕТЕРЕВ. 18. ТЕТРАДЬ. 20. АКРОБАТ. 21. ЗОЛОВКА. 22. РУБАШКА. 26. ДВО-
РЕЦКИЙ. 29. НАСАДКА. 30. ИЗРАЗЕЦ. 32. РЕФЕРАТ. 33. ЖЕЛАТИН. 34. ПРИМАТ. 35. ДАТЧИК.
ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ

По горизонтали: 3. Орех. 8. Прибор для объективного измерения уровня громкости звука. 9. 
Кольцо с застёжкой, надеваемое на шею животных. 10. Работа на корабле, выполняемая одновре-
менно всем личным составом. 11. Связи, позволяющие добиться чего-либо в обход существующих 
правил. 12. Тёмное, неблагоустроенное жилище. 14. Перестрелка двух сторон. 15. Мужское имя. 16. 
Специалист, занимающийся изучением своего района, местности. 20. Судно для бестарной перевоз-
ки навалочных и насыпных грузов. 22. Чувство приятной слабости. 25. Учёный, изучающий события 
и факты прошлого. 26. Специалист по приёму и передаче звуковых сигналов. 27. Четырёхколёсная 
повозка с низким кузовом для перевозки грузов. 28. Внутренняя сторона ткани, одежды. 29. Автор 
драматических произведений. 32. В боксе: положение, когда сбитый ударом соперник по истечении 
десяти секунд не может подняться. 35. Человек, твёрдый в собственных убеждениях. 39. Серьёзная 
размолвка. 41. Вид письма. 42. Христианское таинство вступления в супружество. 43. Мера веса на 
Древнем Востоке. 44. Скользящий парный танец. 45. Источник получения энергии. 46. Поэтический 
цикл из трёх стихотворений, объединённых общим замыслом. 47. Лёгкая двухколёсная коляска, кото-
рую везёт человек, держась за две оглобли.

По вертикали: 1. Жена. 2. Вьющееся растение, плоды которого используются в пивоварении. 3. 
Чашеобразное углубление в вершине вулкана. 4. Японская система самозащиты без оружия. 5. То, 
что является средоточием чего-нибудь ценного, высокого. 6. Места, заросшие непроходимым лесом. 
7. Определённая совокупность признаков болезни. 11. Деталь, используемая как готовая часть соору-
жения, механизма. 13. Ценный твёрдый минерал, состоящий из слоёв различной окраски. 16. Обсуж-
дение, разбор с целью оценить, выявить недостатки. 17. Устройство для непосредственного излучения 
и приёма радиоволн. 18. Летняя открытая пристройка к дому, зданию. 19. Вид контрольного задания в 
школе. 20. Мельничная машина для очистки зерна просеиванием. 21. Транспортное средство для пе-
редвижения по воде. 23. Буква греческого алфавита. 24. Сильное возбуждение, задор. 30. Вырезание 
деталей из текстильных материалов. 31. Большая ненормальная выпуклость на спине или груди. 33. 
Несколько нитей, прядей, сплетённых в виде жгута. 34. Музыкант, играющий на барабанах. 36. Тот, кто 
читает перед микрофоном сообщения, передаваемые по радио. 37. Торговец говядиной, свининой и т. 
п. 38. Отсутствие дара речи. 40. Собрание рукописей, корреспонденции и т. п., относящихся к деятель-
ности какого-нибудь учреждения, лица. 41. Старая мера аптекарского веса.
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По горизонтали: 1. Горячий источник вулканического происхождения. 4. Кастриро-
ванный хряк. 7. Сельское кладбище. 10. Взыскание. 11. Нефть — это чёрное... 12. Кожа с 
волосами, снятая с головы побеждённого врага. 13. Сообщение, разъяснение для публики, 
произносимое ведущим концерта. 16. Американская премия в области киноискусства. 19. 
Мальчик-подросток. 21. Роды кошки, козы, овцы, зайчихи. 23. Часть станка. 24. Небольшая 
болотная птица с длинными ногами. 25. Род вина — сладкая настойка на фруктах, ягодах. 
26. Дугообразное искривление. 28. Побочный продукт скисания молока. 29. Один из видов 
газонаполненных пластиков. 31. Наиболее деятельная часть организации, коллектива. 32. 
В математике: величина, получаемая при вычитании из делимого произведения делителя 
на целое частное. 34. Человек, уполномоченный предприятием для выполнения служеб-
ных, деловых поручений. 35. Деревянистое растение, ветвящееся от основания пучком. 36. 
Кручёная нить. 37. Слизистая сумка, облегчающая движение суставов. 39. Артист — испол-
нитель ролей в театральных представлениях, в кино, на телевидении. 42. Больница. 46. 
Чертёжный инструмент. 47. Ввоз из-за границы. 48. Кузов легкового автомобиля. 49. Толчок 
к началу действия. 50. Приверженец, последователь какого-нибудь учения. 51. Большой 
ларь с поднимающейся крышкой.

По вертикали: 1. Укрытое место для чего-нибудь. 2. Первая клетка нового организма. 3. 
Сфера товарного обмена. 4. Сигнальный знак, укреплённый на якоре для обозначения фар-
ватера, мели. 5. Тайный агент. 6. Лечение воздействием на тело солнца, воздуха, грязей. 7. 
Устройство для обработки материалов давлением. 8. Существо громадных размеров. 9. Па-
раллель с особой широтой. 14. Соединение трёх атомов кислорода. 15. Графический сим-
вол, изображающий музыкальный звук. 17. Волновая струя, остающаяся позади идущего 
судна. 18. Одновременный ход двумя фигурами в шахматах. 19. Всенародное празднество 
с различными состязаниями в Древней Греции. 20. Свод правил, регулирующих деятель-
ность палаты парламента. 22. Военнослужащий одного из родов войск. 23. Острая лопатка 
для соскабливания чего-либо. 24. Помещение, учреждение, в которых производятся денеж-
ные операции. 27. Пружинящее устройство, позволяющее высоко взлетать после отталки-
вания. 30. Клише, воспроизводящее подпись официального лица. 32. Сорная трава. 33. У 
деревьев: наружная многослойная ткань ствола, стебля и корня. 37. Сравнительный итог 
прихода и расхода, производства и потребления. 38. Голубь, приученный к заманиванию 
чужих голубей. 40. Ловушка для поимки зверя. 41. Воин. 42. Инструмент штукатура для на-
несения и разглаживания раствора. 43. Ароматическое воскообразное вещество, образую-
щееся в пищеварительных органах кашалота. 44. Тонкий слой чего-нибудь на поверхности. 
45. Оратор в Древней Греции.

НА ФРОНТІ ЗАГИНУВ АРТИСТ БАЛЕТУ 
АРТЕМ КОЛБАСИНСЬКИЙ, ЯКИЙ ПОВЕРНУВСЯ 

БОРОНИТИ УКРАЇНУ З ЛИТВИ

На війні загинув 24-річний військовослужбовець і танцівник  
Артем Колбасинський, який до повномасштабного вторгнення був в Литві 
артистом балету Клайпедського державного музичного театру. Воїн 
долучився до війська в березні 2022 року, повернувшись в Україну з Литви, де 
працював і мешкав разом із коханою дівчиною.

"Я повинен повернутися до своєї країни й захищати її від окупантів. Це мій 
обов'язок і перед Батьківщиною, і перед близькими, які там залишилися. Але 
це рішення було важким, я не буду цього приховувати", - сказав він в інтервʼю 
місцевому виданню Zmones.lt.

У березні 2022 року Артем Колбасинський наголошував, що розуміє тих, 
хто каже, що може підтримувати свою країну лише донатами й репостами в 
соцмережах. 

"А я фізично сильний 22-річний хлопець, тож можу допомогти не лише дум-
ками, а й тим, що перебуваю у своїй країні, борюся. Фінанси, моральна підтримка 
теж важливі, але я буду більш корисний своєю реальною допомогою. Хто буде 
захищати Україну, якщо всі надсилатимуть кошти й підтримуватимуть лише 
словом, а не ділом? Хто буде використовувати зброю, куплену на зібрані гроші, 
якщо всі люди втечуть з країни?" - говорив колишній танцівник.

Він казав, що не зміг би спокійно спостерігати з Клайпеди за подіями в Україні, 
бо "загубився б як людина" і "втратив би людяність у своєму серці". 

"Щиро співчуваємо його рідним, колегам і шанувальникам його творчості", - 
написали на сторінці театру.

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. КОРДОН. 5. СТРЕМЯ. 9. АУТ. 11. ТИТАНИК. 12. АКСАКАЛ. 13. ЖЕНА. 14. СДВИГ. 15. БАНЯ. 
18. КУКОЛКА. 20. ТРИРЕМА. 22. КАРАВАН. 25. ОГЛОБЛЯ. 28. РАГУ. 29. ЯГОДА. 30. УГАР. 33. 
ИНТРИГА. 34. ТУЗЕМЕЦ. 35. ДАР. 36. ЖАЛОБА. 37. АНКЕТА.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
2. ОТТЕНОК. 3. ДЫНЯ. 4. НАКИДКА. 5. СТАТИСТ. 6. РОСТ. 7. МАКРАМЕ. 8. СТЕЖОК. 10. ПЛЕ-
ЯДА. 16. СЛОВО. 17. БИЛЛЬ. 19. УХА. 21. МЕЛ. 22. КАРЛИК. 23. РОГАТКА. 24. НАГРАДА. 25. 
ОНДАТРА. 26. БЕГЕМОТ. 27. ЯДРИЦА. 31. ПИВО. 32. ЯЗЫК.

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД
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Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

YG Construct group

Обращаться по телефону: 445-229-11-29 Ярослав
yarikgont@gmail.com

Опыт работы в США (фото в наличии) 
Работаем аккуратно и качественно.

ПРОФЕССИОНАЛЬНАЯ 
УКЛАДКА

▼ ПЛИТКИ, 
▼ МОЗАИКИ, 
▼ ПРИРОДНОГО КАМНЯ

любой сложности 

ОТДЕЛКА 
КУХОНЬ • ВАНН • ПОЛОВ

приглашает на работу
HOME HEALTH AIDS  

в р-н Bucks county, Philadelphia, 
Montgomery, Delaware, Chester, 
Lackawanna and Lehigh county.

Необходимо знание английского 
языка и наличие собственного 
транспорта.  
Легальный статус обязателен.  
Высокая оплата труда. 

За дополнительной информацией звоните по телефону

YOULIST REALTYYOULIST REALTY

(215)447-8725
Email: sales@easyhomesfinder.com
Web: www.easyhomesfinder.com

▼ Уникальная возможность покупки 
distressed real estate. 

▼ $30%-40% ниже рыночной цены.

▼ Объекты недвижимости 
экслюзивны и их нет на 
открытом рынке.



ПРЕДЛАГАЕМ КУРСЫ ОБУЧЕНИЯ CDL КЛАССА A 
После успешного завершения 

программы CDL ТРУДОУСТРАИВАЕМ

Транспортная компания N-Trans Inc 
специализируется по перевозке  

рефрижераторных грузов 
из Филадельфии до Лос-Анджелеса

• новая  техника, • новая  техника, 
• стабильная зарплата • стабильная зарплата 
• хорошие условия• хорошие условия

N-Trans Inc
2000 Bennett Road,  

Philadelphia  PA 19115 

ПРИГЛАШАЕМ 
водителей CDL 

c опытом работы 
и без

ОБЕСПЕЧИВАЕМ 
СТАБИЛЬНЫЕ РЕЙСЫ   

4.5 - 5 ДНЕЙ  
В НЕДЕЛЮ

215-776-3392215-776-3392

267-210-5321

ДЭКИ • ЗАБОРЫ
ПРИСТРОЙКИ
LANSCAPING

ДИЗАЙН УЧАСТКОВ
PATIO • КЛУМБЫ


